
Műfaji korlátok nélkül Eredmények—gondok 
A szokások rab ja i vagyunk. 

Sokszor gondolkodás nélkül en-
gedünk a r ánk ható Ingereknek. 
Máskor persze válogatunk. A 
tá rgyak? Hozzánk nőnek vagy 
közömbösek számunkra. Vagy . . . 
van olyan eset is, amikor a pusz . 
t a objektum több is lehet önma-
gánál? 

Rálépünk a padlón kígyózó 
gyapothurkára . Miért ne tennénk 
meg? Jó rálépni, csábító. Akkor 
is, ha rá jövünk, hogy az a fotel 
bele. Jó a fotelben ülni, kényel-
mes, pihentető. De a belein te r -
peszkedünk ell Meghökkentő a 
drótsodronyok szövedéke közt 
vergődő f u r a szülemény, a bábu. 
Mennyire emberi tud lenni. Vé-
gig nézhet jük születését is és 
mindazt , ami vele történik, egy 
fotó-sorozaton. Lehetséges az, 
hogy életre kelnek a tá rgyak? 
Különösen szituációikban ráéb-
reszthetnek bennünket nagyon is 
emberi jelenségekre, amikből ta -
nu lha tunk . 

Rácsok, tárgyak, textúrák le-
nyomatai . Különös alakzatok. 
Egy festékes kóccsomó lenyoma-

ta szép Is lehet. A múlandó pil-
lanat egy suhanó árnyék képé-
ben a papíron maradt , de mégis 
az idő érzetét kelti. Mire isme-
rünk egy vasszárnyú lepkében 
vagy VAN GOGH reszketeg 
a lak jának szi luet t jében? Sorol-
ha tnánk még hosszasan az első 
spontán benyomásokat, melyek 
SWIERKIEWICZ Róbert és W A . 
HORN András közös kiáll í tásán 
érnek bennünket a JATE-klubban. 

Minden művésznek joga van, 
hogy a valóságot, az abból el-
mondásra érdemes dolgokat 
szubjektumén átszűrje. Az em-
beri cselekvés, a tudatos rende-
ző elv ezekből műveket hozhat 
létre. így emelkedhet az esztéti-
kum szint jére egy festékfolt, 
vagy egy ceruzával húzott vo-
nal, egy festékes tárgy lenyoma-
ta, szinte bármi, amj a műalko-
tás sa já tos s t ruk tú rá j án belül 
ér telmet nyer az önmagával való 
azonosságon túl is. 

Érdekes és többségükben sike-
res kísérletek Swierkiewicz m u n -
kái, melyek anyaga lehet vászon 
vagy papír, de akár maga a 
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puszta tárgy is. melyek minde-
gyike a tárgyi élmények vissza-
adásának próbálkozásait doku-
mentá l ja . Sok ezek közül nehe-
zen illeszthető műfa j i korlátok 
közé. Nem is csoda, mer t ennek 
a kiál l í tásnak nincsenek korlá-
tai más tekintetben sem: túllép a 
szokványos tár la tok normáin is, 
de a befogadás miként jének is 
tág teret enged. 

Technikailag tökéletes és ' ú j -
szerű, szép graf ikákat lá tha tunk 
a klubban. Ez önmagában biz-
tosíték arra , hogy gazdagít ják 
emberi világunkat. Túl ezen, ha 
kicsit együtt lélegzünk e művek-
kel, mindennapi létünkből le-
szűrt igazságokra ébresztenek rá, 
van akit a bábu, vagy éppen 
Wahorn András „maszek" ter-
mészetrajza késztet erre. 

A képek, tárgyak bizarr ötle-
tek sajátos együttese a legkü-
lönbözőbb élményeket, vélemé-
nyeket, ellenvéleményeket kelt-
hetik bennünk. Egy biztos: nem 
mehetünk el mellet tük közönyö-
sen. Lehet hogy ez volt a céljuk. 

TÓTH ATTILA 

Konzultáció 

Október 17-én este, a JATE 
KISZ-klubjában ŰJ helyzet a vi-
lágpolitikában, világbéke és vi-
lágforradalom címmel nagy ér-
deklődéssel kísért konzultációs 
előadást tartot t Patkó Imre, a 
Nemzetközi Szemle főszerkesztő-
je. (Fotó: Goldschmied József) 

M e n z a i ő r j á r a t . . . 
A hűvös őszi szél nem a leg-

jobb híreket hozza a menza irá-
nyából. A hallgatók panaszai 
nyomán Soós Tiborral, a JATE 
KISZ VB érdekvédelmi felelősé-
vel október 25-én közös „őr já ra-
tot" te t tünk arrafelé . A Semmel-
weis kollégium menzá ján kezd-
tük. Beáll tunk a lépésről-lépésre 
előrehaladó hosszú sorba és együtt 
várakoztunk, „ tá lal tunk" egy 
gyógyszerész kislánnyal. A tálcák 
és az evőeszközök rendesek vol-
tak, de az uborkasalátá t hozzá-
tálal ták a második fogáshoz, egy 
edénybe. A tortához pedig nem 
volt külön tálka, mindenki kéz-
zel vet te el a neki járó szeletet. 
Kiválasztott asztal társnőnk a r r a 
a kérdésre, hogy „elégedett vagy-e 
a menüvel?", derülve válaszolta: 
„Hát, biztos nem olyan mint a 
hazai. Hetenként négy-öt nap 
megfelelő, de elég egyhangú, mer t 
hol rizs, hol vizes burgonya a 
köret és bizony előfordul, hogy 
a déli körítés a vacsoránál visz-
szaköszön. A kimér t hideg vacso-
rák, mint például ez a most ka -
pott kenőmájas is, igen kicsi-
nyek." 

Fegyelmi és ultra 
A tálaló személyzetet megkér-

deztük, hány dekás a norma, mi-
vel ki írva p e m volt. (Itt jegyez-
ném meg, hogy a hiányolt men-
zai étlapokon — ha egyszer m a j d 
lesznek — jó lenne fel tüntetni 
az adag mennyiségét is.) Azt a 
választ kaptuk, hogy a tejföl mel-
lé járó kenőmájas adag 8 dekás. 
Kérésünkre megmér tünk tíz ada-
got, s az eredmény a tálalókat 
is meglepte, mer t a tíz adag 80 

dekagramm helyett 63 deka-
g r a m m volt (jól becsomagolva!). 
Az érdekvédelmi felelős javasla-
tára rögtön felkerestük Kasza 
Pált, az Alföldi Vendéglátóipari 
Vállalat helyi üzemegységének 
vezetőjét, aki készségesen jött 
vissza velünk a menzára ellen-
őrzést tartani . Az általa lemér t 
40 darab májas átlagsúlya is 
csak 6,5 deka volt az előírt 8 de-
ka helyett. Kasza Pál azonnal 
fegyelmi vizsgálatot rendelt el és 
ígérte, hogy eredményéről értesí-
teni fog bennünket . 

Ezt követően a Jancsó kollégi-
umba mentünk . A panasz itt is 
hasonló, mint más menzákon, 
vagyis: zsírosak, vizesek a tálcák. 
A tálaló asszonyok elmondták, 
hogy egy-egy tálca kétszer-há-
romszor „fordul" az étkezési idő 
alat t és ezért a szárítás nem 
megoldott. I t t mondta el Tóth 
Imréné konyhavezető — és iga-
zat adunk neki —, hogy keveslik 
a napi fél ki logram ultrát , az 
1100 ember utáni mosogatáshoz. 
Elmondta azt is, hogy a hallga-
tók sem angyalok, mer t egy-egy 
kollégiumi ellenőrzés u tán 40—50 
darab tányér is visszakerül a 
konyhákra! 

ő r j á r a t u n k során a hallgatók-
kal beszélgetve többen problé-
maként vetet ték fel, hogy későn 
nyitnak a menzák. Megtudtuk, 
konyhai, Illetve szállítási nehéz-
ségek miat t van ez így — a sü-
teményt például Békéscsabáról 
Tiozzák, gyakran késve. (Mi lesz 
télen?!) 

Változtatni kellene — Fodor 
Nándomé konyhavezető szerint 
is — a 4-es menzán uralkodó ál-
dat lan állapotokon. A kicsi, sö-
tét teremben két sor keresztezi 
egymást. Az egyik az ételek felé 

tör, a másik pedig a tálcájától 
szeretne szabadulni a picike mo-
sogatóablaknál. Azt hiszem, meg-
fontolandó lenne, Soós Tibor ja-
vaslata, hogy a le jára t melletti 
kis szoba és mosogató helyiség 
közötti falat át törve kellene he-
lyet nyerni, megoldva a problé-
mákat . 

Étrend interpelláció 
Tapasztalataink a lap ján el-

mondhat juk , hogy koránt sincs 
minden rendben a menzák tá-

' ján. Mit lehetne tenni? Követen-
dő talán a 2-es menza pé ldá ja?! 
A 2-es menza annak ellenére, 
hogy a legnagyobb, a legkevesebb 
ellene a kifogás. Erről személye-
sen is meggyőződtem a Kormá-
nyos Mihályné által vezetett szo-
cialista brigád értekezletén. A tá-
laló személyzet megbeszélésére 
meghívta mindhárom itt étkező 
kollégium menzabizottsági tagja-
it, akik a környezetükben előze-
tesen végzett felmérés u tán ál-
ta lában megelégedésüket fejezték 
ki a menzával kapcsolatban. Em-
lítésre érdemes „újítás", hogy a 
brigádértekezleten jelenlevő Móra 
kollégista lányok két oldalas „in-
terpellációt" nyúj to t tak be az 
üzemegység vezetőhöz, aminek 
lényege és hasznos kezdeménye-
zése az. hogy az Alföldi Vendég-
látó Vállalat gazdasági vezetői a 
jövőben a menzablzottság diák-
vezetőjével közösen állítsák össze 
a jobb, minőségileg változatosabb 
étrendet . 

Bízunk benne, hogy a 2-es 
menzán tar tot t megbeszélés ered-
ményes volt — s a jó példát a 
többi menzákon is hamarosan 
követni fogják. 
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A Bölcsészettudományi Kar 
szakszervezeti bizottsága október 
25-én délután az Audi tór ium Ma-
x imumban taggyűlést tartott . Az 
elnöklő dr. Madácsy László do-
cens megnyitó szavai u tán dr.* 
Hajdú Péter egyetemi tanár , a 
BTK dékán ja számolt be a ka r -
nak az elmúlt tanévben végzett 
munkájáró l . Részletesen elemezte 
az oktató-nevelő és a tudomá-
nyos munkát , i smer te t te az idei 
tanév feladatai t . A dékán nagy 
érdeklődéssel kísért beszámolója 
u tán Gruber László ad junktus , a 
kar i szakszervezeti bizottság t i t -
kára adott számot a taggyűlésen 
megjelenteknek, a szakszervezeti 
vezetőségnek az elmúlt tanévben 
kife j te t t tevékenységéről. 

A tar ta lmas, minden fontosabb 
eseményt és tényt összefoglaló 
beszámoló megállapította, hogy a 
bölcsészkaron a szakszervezeti 
munka eredményes. Kiemelte, 
hogy sikerült a karon dolgozók 
öntuda tának fejlesztése és növe-
kedett a szocializmus építésének 
konkrét feladatai iránti megértés 
és cselekvőkészség. Az agitációs 
és propaganda tevékenységgel, a 

i tömegpolitikai munkáva l kapcso-
la tban szólt a nem oktató dol-
gozók számára szervezett szemi-
nár iumokról (amelyeket dr. Var-
ga Ilona és dr. Végh József ad-
junktusok vezettek), amiken 8 
adminisztrátor . 2 könyvtáros és 
12 hivatalsegéd vett részt. Hang-
súlyozta a beszámoló, hogy a 
szakszervezet a karon akt ívan 
részt vett a munkahelyi demok-
rácia helyzetének felmérésében és 
alapításában. Különös gondot 
fordí tot tak a f ia ta l oktatók anya-
gi helyzetének rendezésére. A 
pártszervezettel és az állami ve-
zetéssel együt tműködve elérték, 
hogy minden fiatal oktató fizeté-
se meghaladja a 2300 forintot . 

Érdekvédelem 
A pártszervezet kezdeményezé-

sére hároméves előléptetési tervet 
dolgoztak ki, amelynek lényege 
az, hogy minden oktató — vég-
zett munká já tó l függően — leg-
a lább egy alkalommal soronkí-
vüli előléptetésben részesüljön. A 
január i időszakban 93 oktató kö-
zül 45 kapott soronkívüli előlép-
tetést, a pedagógusnapon pedig 
35-en kaptak rendkívüli beso-
rolást. A nem oktatói ál lomány-
ban 33 dolgozó közül 23 része-
sült soronkívül! előléptetésben. 
Törzsgárdatagságának elismerése-
ként a ka r számos okta tója és 
dolgozója kapta meg a törzsgár-
dajelvényeket , ju ta lmazásukra 
összesen 68 500 forintot f izettek 
ki. Azt azonban, hogy a nyug-
díjasok is részesülhessenek az 50 
százalékos vasúti kedvezményben, 
sajnos még mindig nem sikerült 
elérni. A kari nőbizottság az elő-
ző évekhez hasonlóan sokat f á r a -
dozott azon, hogy a karon dol-
gozó nők helyzetén könnyítsenek. 
Tevékenységük sa jnos nem min-
dig jár t eredménnyel (például 
nem sikerült elérni azt. hogy el-
készüljön a hivatalsegédek öltö-
zője és a mosdóhelyiség). 

Mégvizsgálták az oktatók m u n -
kakörülményeit is. Sajnos, még 
mindig több olyan probléma van. 
amelyet sürgősen meg kellene 
oldani. I lyenek a tanterem, a bü-
fé, a mellékhelyiségek, az admi-
nisztrációs problémák, az ú j t a n -
székek tanári szobáinak kialakí-
tása. illetve a m á r meglevő tan-
székeken a túlzsúfoltság meg-
szüntetése. Különös gonddal fog-
lalkoztak és foglalkoznak tovább-
ra is a fiatal oktatók, dolgozók 
lakásproblémáival — de ezen a 
téren is igen nehéz eredményt el-
érni. Fejlődés tapasztalható vi-
szont a dolgozók üdültetésével 

kapcsolatban. Az üdültetési lehe-
tőségek minőségileg javul tak, 
azonban még mindig nem tudnak 
elég beutalót biztosítani. A szak-
szervezeti bizottság a rendelke-
zésre álló anyagi lehetőségeket . 
igyekezett úgy kihasználni és el-
osztani, hógy annak igazságossá-
gát, érdemlegességét mindenki 
érezze és el ismerje. 1973-ban a 
8200 forintos állami segélykeret-
ből eddig 9 oktató részére össze-
sen 4000 forintot. 4 adminisz t ra-
t ív dolgozó részére összesen 1800 
forintot , és 1 hivatalsegéd részé-
re 800 forintot fizettek ki. A se-
gélyezés mellet t a kar i szakszer-
vezeti bizottság erejéhez mérten 
igyekszik személyes támogatást is 
biztosítani: cél juk az. hogy a ka-
ron dolgozók egymást jobban meg-
ismerjék, és kia lakul jon az egy-
más iránti megbecsülés. Igyekez-
nek törődni nyugdí jas tagja ikkal 
is. Az érdekvédelem területének 
egyik legtöbb gondot je lentő ré -
sze az orvosi ellátás kérdése. A 
jelenlegi főorvos jó m u n k á t vé-
gez, de a heti háromszori előre 
bejelentkezés a lapján tör ténő 
rendelés nem elegendő ahhoz, 
hogy a dolgozók panaszát a k á r -
csak a gyógyszer felírásáig m e -
nően is orvosolni t ud j a . , 

A 167 tagot számláló alapszer-
vezet e lmúlt évi tevékenységéből 
említést é rdemelnek az olyan ha-
gyományos rendezvények is, min t 
például a fenyőfaünnepség, ahol 
több, min t 90 gyereknek adták á t 
a szakszervezet a j á n d é k á t : a nő -
napi megemlékezés, a pedagógus-
n a p megrendezése, a közös k i r á n -
dulások, a dolgozók számára a l -
ka lmankén t biztosított színházi 
és mozi bérletek. 

Az oktató munkáért 
A szakszervezet kar i vezetősé-

ge több a lkalommal foglalkozott 
az oktató-nevelő m u n k a kérdé-
seivel. Igyekeznek a tőlük te lhe-
tő legtöbb támogatás t megadni az 
ál lami és pártvezetésnek, segíte-
ni az ál lami oktatás helyzetéről 
és továbbfejlesztésének feladatai-; -
ról hozott központi bizottsági h a -
tározat megvalósításához. A kar i 
nevelési terv elkészítésében a k -
tívan közreműködtek és segítik 
annak megvalósítását. Jó a kap -
csolatuk a KISZ-szervezettel . 
amit bizonyít az is, hogy e t anév 
elején eddig 48 V. éves hallgató 
lett t ag ja a karon a szakszerve-
zetnek. A megyei pedagógus szak-
szervezetek t i tkáraival kapcsola-
tot ta r tva igyekeznek segítséget 
nyú j tan i a végző hallgatók elhe-
lyezkedéséhez. 

A beszámolót követően Gruber 
László a kari szakszervezeti ve-
zetőség nevében ismertette azo-
kat a főbb célkitűzéseket, ame-
lyeket ebben a tanévben a kar i 
szakszervezeti bizottság megva-
lósítani kíván. 

A taggyűlés után a k a r oktatói 
és dolgozói egy újszerű és igen 
hasznos kezdeményezés kere té-
ben az Audi tór ium Max imum-
ban modern oktatási segédeszkö-
zökkel ismerkedtek meg. A kar i 
szakszervezeti vezetőség felkéré-
sére ugyanis a TANÉRT Vállalat 
kiállí tást rendezett , aminek ered-
ményeképpen számos tanszék 
számára vásároltak (a helyszí-
nen is) ú j , az oktatás ha tékony-
ságának emeléséhez jelentősen 
hozzájáruló, modern oktatási se-
gédeszközöket. 

T IPOLEXIKON (Hegyi Füstös László betűkar lkatűrál) 

4 ~ 

1 ( 9 ) 
t f i 

1 
4 
0 
0 
i 

1 i ki* 

II ^ 

U 
Teve Temető Távolság 

4 t - G e n G V U M 


